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استان هاي كشور 
به ش�مار مي رود 
ك�ه داراي بالاتري�ن و بهترين كيفيت س�نگ 
تزئيني ساختماني است، با اين حال هزينه بالاي 
اس�تخراج، آماده س�ازي، حمل ونقل در كنار 
فرسودگي كارخانجات و دستگاه هاي مخصوص 
برش سنگ، از جمله مهم ترين دلايل ركود طي 
سال هاي اخير در اين بازار است. با وجود اينكه 
وقوع زلزله و سيل در اين منطقه موجب شده تا 
در حال حاضر بيشتر اين معادن با حدود 50 تا 
80 درصد ظرفيت خود به فعاليت بپردازند، اما 
به گفته رئيس انجمن توليدكنندگان شن، ماسه 
و آسفالت كرمانشاه اين وضعيت موقتي بوده و 
بعد از پايان بازسازي مناطق زلزله زده، 20 درصد 
از معادن در حال فعاليت س�نگ لاش�ه دوباره 
دچار ركود خواهند شد. اين در حالي است كه 
دوسال قبل، معاون امور معادن سازمان صنعت، 
مع�دن و تج�ارت كرمانش�اه وع�ده پرداخت 
تسهيلات رونق توليد به دست اندركاران صنعت 
س�نگ براي بازس�ازي واحدهاي خود و ايجاد 
چند واحد مدرن و به روز سنگ بري در استان را 
داده بود، كه به گفته برخي از فعالان اين صنعت 
اس�ت.  نش�ده  اجراي�ي  تاكن�ون 

كرمانشاه با داشتن 50 ميليون تن سنگ تزئيني 
يك��ي از مهم ترين اس��تان هاي كش��ور از لحاظ 
ذخاير به ش��مار مي رود كه ح��دود دو درصد از 
ذخاير سنگ كشور را به خود اختصاص داده كه 
دونوع مرمريت و دولوميت از جمله مهم ترين اين 
سنگ ها هستند.  براساس ظرفيت اسمي سالانه 
حدود 600 هزار تن سنگ تزئيني از معادن استان 
كرمانشاه استخراج مي شود، كه ظرفيت مناسبي 
به شمار نمي رود به طوري كه در حال حاضر فقط 

چهاردرصد از ظرفيت كارخانه هاي س��نگ بري 
كشور را به خود اختصاص داده است. 

 رونق نسبي در بازار سنگ كرمانشاه 
كرمانش��اه، پس از لرس��تان و مرك��زي از جمله 
مهم ترين توليد كننده سنگ تزئيني ساختماني 
در كشور به ش��مار مي رود كه مي تواند به عنوان 
برند در ايران و جهان مطرح ش��ود با اين وجود، 
هزينه بالاي استخراج، آماده سازي، حمل و نقل و 
فرسودگي كارخانجات و دستگاه هاي مخصوص 
برش س��نگ، از جمله مهم ترين موانع ركود در 
اين بازار به ش��مار م��ي رود.  با وج��ود اينكه اين 
مشكلات موجب شد تا دس��ت اندر كاران سنگ 
كرمانش��اه نتوانند براي خود رونق كسب وكار و 
درآمد ايجاد كنند و همچنان در ركود چند ساله 
به سر ببرند، اما وقوع زلزله در آبان سال 96 و سيل 
فروردين ماه سال جاري در كرمانشاه كه موجب 
تخريب بسياري از واحدها ش��د باعث گرديد تا 
با آغاز س��اخت وس��از تا حدودي صنعت سنگ 

كرمانشاه از رونق نس��بي برخوردار شود.  رئيس 
انجمن توليدكنندگان ش��ن، ماس��ه و آسفالت 
كرمانش��اه در اين خصوص مي گويد: »در حالي 
كه بازار سنگ اس��تان در ركود به سر مي برد، اما 
بازس��ازي مناطق زلزله زده موجب شد تا شاهد 
رونق قابل توجه معادن توليد مصالح ساختماني 
و سنگ لاشه باشيم.« محمدرضا كارگر با اشاره 
به اينكه اكنون از 107 معدني كه در استان داريم 
ح��دود 70 درصد فعال و در ح��ال توليد مصالح 
ساختماني هستند. مي افزايد: »اين درحالي است 
كه اين واحدها هم اكنون با حدود 50 تا 80 درصد 

ظرفيت در حال فعاليت هستند.«
 رونق موقتي 

به گفته بسياري از دست اندركاران صنعت سنگ 
در ح��ال حاضر رونق س��اخت وس��از خانه هاي 
تخريبي از زلزله و س��يل در كرمانش��اه از جمله 
دلايل رونق خريد وفروش سنگ توليدي استان 
اس��ت، كه پس از آن با ركود مواجه خواهيم شد.  

رئيس انجمن توليدكنندگان شن، ماسه و آسفالت 
كرمانشاه با تأييد اين موضوع مي گويد: »آمارها 
نش��ان مي دهد بع��د از پايان بازس��ازي مناطق 
زلزله زده كرمانش��اه 20 درصد از معادن س��نگ 
لاش��ه دوباره دچار ركود خواهند ش��د.« كارگر 
مي افزايد: »اگرچه رونق اين معادن مانند روزهاي 
اول بازسازي نيست، اما فعلًا كه كار بازسازي به 
اتمام نرسيده ركود خاصي در معادن سنگ لاشه 
و توليد مصالح س��اختماني مشاهده نمي شود.« 
همان طور كه گفته ش��د مع��ادن و كارخانجات 
سنگ در كرمانش��اه در حال حاضر براي حدود 
3300 نفر به صورت مس��تقيم و 8 ه��زار نفر به 
صورت غير مس��تقيم كار ايجاد كرده است.  هر 
چند ساخت وسازها موجب شده تا فعاليت معادن 
سنگ كرمانش��اه به طور موقت از شرايط خوبي 
برخوردار ش��ود، اما در حقيقت مشكلات معادن 
سنگ لاشه با فعاليت هاي موقت مانند بازسازي 
مناطق زلزله مرتفع نمي شود، به طوري كه اين 
معادن با مش��كلات متعددي مواجهند كه باعث 
مي شود در ش��رايط عادي حدود 50 درصد آنها 
راكد باش��د.  اين در حالي است كه دو سال قبل، 
مع��اون امور معادن س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت كرمانشاه وعده پرداخت تسهيلات رونق 
توليد به دس��ت اندركاران صنعت س��نگ براي 
بازسازي واحدهاي خود و ايجاد چند واحد مدرن 
و به روز سنگ بري در استان داده بود.  با اين حال 
مس��ائلي همچون، هزينه بالاي استخراج، آماده 
س��ازي، حمل و نقل، فرس��ودگي كارخانجات و 
دستگاه هاي مخصوص برش سنگ، توليد مصالح 
بي كيفيت از سوي برخي از معادن و پايين بودن 
ظرفيت فرآوري واحدهای سنگ تزئيني از جمله 
مهم ترين موانع ركود در بازار سنگ استان است 
كه تنها با  رفع آن مي توان اميدي به حل مشكلات 

و رونق اين صنعت داشت. 

 زنجان: مدير هماهنگي ترويج سازمان جهادكشاورزي، از فعاليت 
25 صندوق اعتبارات خرد ويژه زنان روس��تايي خب��ر داد و گفت: اين 
صندوق ها در راستاي توانمندسازي زنان روستايي فعاليت مي كنند.  
سولماز حدادي افزود: پروژه صندوق اعتبارات خرد ويژه زنان روستايي 
فعاليت خود را از سال 75 با تشكيل يك صندوق در شهرستان ابهر آغاز 
كرد و در حال حاضر، تعداد 25 صن��دوق با 1080 نفر عضو در مناطق 

مختلف استان راه اندازي شده است. 
 آذربايجان شرقي: دبير ش��وراي زكات آذربايجان شرقي از نصب 
10هزار پلاك ش��جره طيب��ه زكات در باغ هاي اين اس��تان خبر داد.  
حجت الاسلام قاسم محمدزاده، با اشاره به اينكه طرح شجره طيبه در 
آذربايجان شرقي از سال 1393 آغاز شده است، عنوان كرد: بالغ بر 1۴ 
هزار پلاك تهيه و در اختيار شهرستان ها قرار گرفته كه بيش از 10 هزار 

پلاك كوبي تا به امروز صورت گرفته است. 
 بوشهر: مديركل شيلات استان بوشهر از صدور مجوز ۴0 هزار تن 
پرورش ماهي در قفس براي اين استان خبر داد.  عباسعلي زنده بودي 
اظهار داشت: يكي از زمينه هاي اشتغال كه در سطح استان وجود دارد 
اجراي طرح هاي آبزي پروري است كه با برنامه ريزي هاي صورت گرفته 
در زمين هاي مساعد اين طرح ها اجرا مي شود.  وي با بيان اينكه دولت 
اهتمام جدي نس��بت به اجراي اين طرح ها دارد، افزود: هم اكنون در 
شهرستان هاي دشتي، تنگستان، گناوه، ديلم و بوشهر طرح هاي آبزي 

پروري در حال اجراست. 
 خراسان جنوبي: مديركل آموزش و پرورش خراسان جنوبي گفت: 
از اواخر خرداد ماه سال جاري تاكنون بيش از 1۴ هزار مسافر تابستاني 
در مدارس استان اقامت كردند.  محمدعلي واقعي با اشاره به فرا رسيدن 
ايام تعطيلات تابستاني بيان كرد: در حال حاضر 9 پايگاه، 23 آموزشگاه 
در استان براي خدمت رساني به مسافران تابستاني آماده هستند.  وي با 
بيان اينكه 2۴7 كلاس درس براي پذيرايي از مسافران تابستاني آماده 

شده است، افزود: از اين تعداد 126 كلاس ويژه است. 
 قم: دبير اجرايي نخستين جشنواره تبليغي لقمان حكيم از برگزاري 
اين جشنواره با هدف تقويت شبكه خطباي انقلابي در سراسر كشور خبر 
داد.  حجت الاسلام محمد جنتي اظهار داشت: از مهم ترين ويژگي هاي 
جشنواره لقمان حكيم، موضوع نقش آفريني و هم افزايي جريان هاي 
غيرسازماني طلاب و مبلغان حوزوي در عرصه تبليغ و ايفاي نقش مؤثر 

در تبيين و ترويج گفتمان اسلام ناب محمدي)ص( است. 
وي با اشاره به اهداف برپايي اين جش��نواره ابراز داشت: ايجاد بستري 
رقابتي براي شناسايي و معرفي طلاب توانمند در عرصه توليد و اجراي 
منبر روش��مند، تقويت ش��بكه خطباي انقلابي در سراسر كشور با دو 
رويكرد توليد و اجراي منب��ر، تقويت وحدت در گفتمان اس��لام ناب 
متناس��ب با نيازهاي روز كش��ور، تقويت فضاي مطالبه گري مطلوب، 
حول محور مطالبات رهبري خصوصاً در راستاي بيانيه گام دوم و ارتقای 
كيفي و كمي محتواي منبر در تبليغ گفتمان اسلام ناب از جمله اهداف 

جشنواره لقمان حكيم است.

تابستان به نيمه رسيده اس��ت. خوشه هاي براق 
خرما روي نخل ها خودنمايي مي كنند و نخل داران 
يكي پس از ديگري خود را براي برداشت زحمت 
يكساله شان آماده مي كنند. خرماهايي كه هنوز ساز 
و كار مناسبي براي عرضه شان در بازار ايجاد نشده 
است. از همين رو همچون سال هاي گذشته هنوز 
نخل داران براي چيدن محصول دست به كار نشده 
دلالان با اعمال نظر هايشان بر سر بازار خرما سايه 
انداخته اند و كار قيمت گذاري را ش��روع كرده اند. 
البته مش��كل به همين جا هم محدود نمي شود و 
هرازگاهي با سياست گذاري هاي اشتباه مسئولان 
بازار خرماي كشور با خرماهاي وارداتي بي كيفيت 

درست قبل از برداشت محصول اشباع مي شود. 
 خط و نشان فرماندار براي دلالان

هنوز تمام خرم��اكاران براي برداش��ت محصول 
دست به كار نشده اند فرماندار دلگان با خط و نشان 

كش��يدن براي دلالان مي گويد: »همانند س��ال 
گذشته اجازه نمي دهيم نرخ گذاري خرماي دلگان 
تابع تصميمات ش��بانه برخي دلالان بي س��واد و 
سودجو در خارج و داخل استان قرار گيرد.« مجتبي 
ش��جاعي اضافه مي كند: »از تم��ام ظرفيت هاي 
قانوني و اختي��ارات حاكميتي ب��راي حمايت از 
نخل داران استفاده خواهد شد و همان طور كه در 
سال گذشته عمدتاً دلالان موصوف از ميدان داري 
و مانور روي تقليل نرخ خرما محروم و محكوم به 
قبول تصميمات كميته نرخ گذاري شهرس��تان 
ش��دند، در س��ال جاري نيز با جديت اين موضوع 
دنبال مي شود.« وي ادامه مي دهد: »برخي منفعت 
طلبان اين اجازه را ندارند عوايد تلاش نخل كاري 
كه در طول سال با مشقت و در گرماي 50 درجه 
با تمام س��ختي ها و بعضاً بي مهري هاي دولتي و 
غيردولتي كنار آمده و اين درآمد فصلي كل درآمد 

سالانه كشاورزان است را بربايند.« فرماندار دلگان 
بيان مي كند: »اين درآمد قرار است هزينه درمان 
و س��لامت، تحصيل فرزندان، معيش��ت معمول، 
پوشاك و... را بپردازد، بنابر اين نمي گذاريم دلالان 
آن را به راحتي و با اندك قيمتي تصاحب و سپس 
با چند براب��ر آن نرخ در بازارهاي اس��تان و خارج 
استان عرضه كنند.« شجاعي با اشاره به اينكه در 
استان برنامه هايي هم در راس��تاي بهره مندي از 
صنايع اوليه و ثانويه وجود دارد، مي افزايد: »براي 
نخستين بار خرماي شهرس��تان با كارتن و برند 
شهرس��تان در كارتن هاي 8 و 10 كيلويي توسط 
تعاون روس��تايي قابل نگهداري در س��ردخانه يا 
عرضه به بازار مصرف است.« وي ادامه مي دهد: »در 
اين راستا دو تن از نمايندگان كشاورزان از طريق 
اتحاديه تعاون روس��تايي دلگان به استان معرفي 
و كش��اورزان مي توانند از طريق تعاون روستايي 

پيگير تهيه كارتن بس��ته بندي باش��ند و در داد و 
ستد خرما با مشورت جهادكشاورزي شهرستان 
هم از اين ظرفيت اس��تفاده كنند و هم از ظرفيت 

سردخانه هاي شهرستان بهره ببرند.«
 با حرف دست دلالان كوتاه نمي شود

گفتني است كه س��ال گذشته هم مجتمع كشت 
و صنعت جلگه چاه هاشم، اقدام به عرضه خرما با 
برند مجتمع كشت و صنعت با بسته بندي متنوع 
كرده بود كه در سال جاري نيز به همين شيوه ادامه 
خواهد داشت. فرماندار دلگان با اشاره به اينكه مانند 
سال گذشته هر كجا رد پايي از شيطنت و اخلال 
اقتصادي در نرخ گذاري خارج از ش��بكه قانوني و 
متعارف گزارش شود بدون تعارف از طريق مراجع 
ذيصلاح با متخلفان برخورد خواهد شد، مي گويد: 
»اين دس��ت از اقدامات در سال گذشته هم انجام 
شد و حتي در مقطعي منجر به دستگيري عده اي 
كلاهبردار و دلال سودجو در دلگان و همكاران آنها 

در استان هاي ديگر شد.«
شجاعي اضافه مي كند: »نرخ مصوب خرماي ربي 
در شهرستان از 15 تا 18 هزار تومان و نرخ خرماي 
مضافتي دلگان از 12 تا 15 هزار تومان به ازاي هر 
كيلو و بسته به كيفيت محصول در كميته نرخ گذاري 
شهرستان تعيين شده است كه تقاضا مي شود ابتدا 
خود كش��اورزان تابع اين  تصميم حمايتي بوده و 
سپس خريداران محصول خرما نيز اين چارچوب را 
رعايت كنند.« لازم به ذكر است كه شهرستان دلگان 
از جمله اصلي ترين قطب هاي توليد خرماي استان 
سيستان و بلوچستان است كه داراي 8 هزار هكتار 
نخيلات بوده كه 5 هزار هكتار آن بارور است. البته 
حجم كلي برداشت خرما از نخلستان هاي اين استان 
پهناور هرسال به بيش از 230 هزار تن مي رسد كه 
بخش قابل توجهي از آن نيز به كشورهاي ديگر صادر 
مي شود و علاوه بر درآمدزايي براي نخل داران عوايد 
خوبي را هم نصيب استان و كشور مي كند. با همين 
تفاصيل ضروري است كه بحث حمايت از نخل داران 
از يك خط و نشان كشيدن فرماندار فراتر رود و به 
صورت جامع تر از اين بخش حمايت شود. حمايتي 
كه با برنامه ريزي و قيمت گذاري مناسب مي تواند 
تم��ام و كمال دس��ت دلالان از تولي��دات صنعت 
كشاورزي كه يكبار گريبان خرماكاران را مي گيرد 
و بار ديگر انگورداران و غي��ره را كوتاه كند. چراكه 
فقط با حرف نمي توان از زحمت يكساله كشاورزان 
محافظت كرد و اين موض��وع نيازمند برنامه ريزي 
كاملي است. در اين راستا مي توان به خريد تضميني 
خرما توسط دولت براي كوتاه كردن دست دلالان به 

عنوان طرحي خوب ياد كرد. 
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چنبره دلالان بر بازار خرما  با وجود خط و نشان  مسئولان
هرسال خرماكاران بخش اصلي سودشان را تقديم واسطه ها مي كنند تا بازار فروش را از دست ندهند

سيل و زلزله بيش از مسئولان معادن سنگ كرمانشاه را فعال كرد
به گفته رئيس انجمن توليدكنندگان شن، ماسه و آسفالت كرمانشاه، بعد از پايان بازسازي مناطق زلزله زده

 20 درصد از معادن در حال فعاليت سنگ لاشه دوباره دچار ركود خواهند شد

بهره برداري از 91 واحد 
در شهرك هاي صنعتي استان مركزي

سال گذشته بهره برداري از حدود ۹1    مرکزي
واحد در ش�هرك هاي صنعتي استان 
مركزي  ب�ا ۴ ه�زار و 18۳ ميليارد ريال س�رمايه گذاري صورت 
گرفت كه براساس پروانه بهره برداري يك هزار و ۳58 نفر اشتغال 

را به همراه داشته است. 
مصطفي آمره مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي استان مركزي با اشاره به 
بهره برداري از حدود 91 واحد در شهرك هاي صنعتي با ۴ هزار و 183 ميليارد 
ريال سرمايه گذاري كه براي يك هزار و 358 نفر اشتغال ايجاد كرده، گفت: 
شركت شهرك هاي صنعتي در حوزه زيرساخت ها طبق برنامه ريزي انجام شده 
پيش مي رود و  پروژه ها تعريف شده و در حال انجام است.  وي افزود: امسال 
حدود 600 ميليارد ريال اعتبارات داخلي شركت شهرك ها در حوزه زيرساخت 
و تكميل زيرساخت هاي داخلي است كه ش��امل پروژه هاي مختلف در 32 
شهرك و ناحيه صنعتي مي ش��ود.  مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي 
استان مركزي تصريح كرد: طراحي احداث دو ناحيه صنعتي خنجين و سمقاور 
تكميل و پيمانكار انتخاب شده و در حال شروع عمليات اجرايي هستند.  آمره 
بيان كرد: توسعه شهرك صنعتي پرندك را داشتيم كه زمين آن تملك شده، 
طراحي ها انجام و پيمانكار انتخاب شده و عمليات در حال انجام است.  وي ادامه 
داد: در شهرك هاي صنعتي غرق آباد و نوبران از سال گذشته اقداماتي انجام 
و جلب سرمايه گذاري خوبي داشتيم، پيش بيني مي شود كه با بهره برداري از 
واحدها در اين دو شهرك اشتغال و سرمايه گذاري نسبتاً خوبي را در اين دو 

شهرستانِ به نسبت كمتربرخوردار استان شاهد باشيم. 

آماده سازي سامانه رزرو الكترونيكي
 اماكن استيجاري در اصفهان 

  اصفهان رئيس اداره گردشگري سازمان فرهنگي، 
اجتماعي و ورزشي شهرداري اصفهان از 
آماده سازي س�امانه رزرو الكترونيكي اماكن اس�تيجاري خبر داد. 
عليرضا مس��اح رئيس اداره گردشگري س��ازمان فرهنگي، اجتماعي 
و ورزش��ي ش��هرداري اصفهان با اش��اره به آماده سازي س��امانه رزرو 
الكترونيكي اماكن اس��تيجاري در اصفه��ان گفت: در س��امانه رزرو 
الكترونيكي اماكن اس��تيجاري با اتصال كد ملي افراد به ثبت احوال، 
تعهد و اعتماد دوطرفه ميان مؤجر و مستأجر گرفته مي شود.    رئيس 
اداره گردش��گري س��ازمان فرهنگي، اجتماعي و ورزش��ي شهرداري 
اصفهان تصريح كرد: در ادامه، شهرداري اصفهان به اين نتيجه رسيد 
كه با طراحي يك س��امانۀ اينترنتي بتوانند فعاليت چنين مكان هايي 
را ساماندهي كنند، به اين ترتيب ايده ايجاد سامانه رزرو الكترونيكي 
اماكن اس��تيجاري)ErEsErving. com( در ش��هرداري به وجود آمد 
و برنامه ريزي شد كه سازمان فناوري اطلاعات ش��هرداري )فاوا( اين 
زحمت را به عهده گرفت چرا كه كاري تخصصي بود و س��ازمان فاوا با 
كمك بخش خصوصي كه قبلًا تجربه و سابقه اين كار را داشت سامانه 

رزوزينگ را كليد زد. 

زمان برداشت خرما از نخلستان هاي استان پهناور سيستان و بلوچستان 
فرا رس�يده اس�ت، نخل داران در حالي كه خرماها را جمع آوري مي كنند 
نگران اين هستند كه همچون س�ال هاي گذش�ته دلالان در بازار جولان 
دهند و زحمت يكس�اله آنه�ا را يك ش�به بربايند. البته فرمان�دار دلگان 

براي دلالان خط و نش�ان كش�يده و گفته اس�ت ك�ه نمي گذارد ب�ازار به 
دس�ت منفعت طلبان بيفتد، با اين ح�ال اگر فقط يكبار تكليف كش�اورز 
ب�راي ف�روش محص�ولات كش�اورزي با دول�ت مش�خص ش�ود، ديگر 
نه دلالي وج�ود دارد و نه مس�ئولي ني�از به خط و نش�ان كش�يدن دارد. 

ميترا شهبازي
   گزارش يك

88498441سرويس  شهرستان

مديريت كشاورزي در خوزستان
 حافظ حال خوب تالاب ها

وقتي از اواخر س�ال گذش�ته بارش هاي خوبي در اكثر اس�تان ها 
صورت گرفت، اخبار خوبي هم از وضعيت تالاب ها منتش�ر ش�د. 
به ط�وري كه برخ�ي از آنها به روزه�اي خوش خود بازگش�تند و 
تالاب هاي خوزستان هم مملو از آب، پذيراي پرندگان و مهمانان 
قبلي خود ش�دند. اما با اي�ن اوصاف نحوه برداش�ت و اس�تفاده 
از آب ه�ا نگراني هاي�ي را به وج�ود آورد و احتمال اينك�ه باز هم 
تالاب ها به س�مت خش�ك ش�دن بروند را افزايش داد. در همين 
راس�تا يك مس�ئول در س�ازمان آب و برق خوزس�تان گفته كه 
به رغم فشاري كه بر منابع آب وارد مي شود سعي شده كه شرايط 
مطلوب تالاب هاي اس�تان فداي برداشت هاي كش�اورزي نشود. 

در روزهاي پاياني سال قبل بود كه مس��ئولان خوزستان اعلام كردند 
با توجه به بارش هاي قابل توجه در سال آبي، وضعيت تالاب ها در اين 
استان مناسب اس��ت و اگر اين بارندگي ها تا پايان سال آبي 98 - 97 
به همين شكل ادامه داشته باشند، نگراني براي ميزان آب موجود در 

تالاب ها در بهار و تابستان نخواهيم داشت. 
بعد از آن سال نو آغاز شد و بارش ها نه تنها به خوبي ادامه پيدا كردند 
بلكه شدت آنها به قدري بود كه سيل چندين شهرستان در خوزستان 

را هم با خود برد. 
با توجه به اينكه چندين سال بود زمين هاي خوزستان تشنه يك بارش 
خوب بودند، بعد از نزولات آسماني بايد به اين موضوع هم فكري مي شد 
كه شايد در ماه ها و سال هاي آينده بارندگي مناسب مانند امسال وجود 
نداشته باشد و با توجه به فرونشست آب هاي زيرزميني در كل كشور، 
مهم ترين موضوع برنامه ريزي براي آب موجود و استفاده از راهكارهاي 

علمي براي بهينه مصرف كردن منابع آب و خاك بود. 
 تأمين حقابه تالاب ها

حالا و به رغم فشاري كه بر منابع آب وارد مي شود در خوزستان سعي 
شده كه شرايط مطلوب تالاب هاي استان فداي برداشت هاي كشاورزي 
نشود.  داريوش بهارلويي يكي از مسئولان سازمان آب و برق خوزستان 
در اين باره مي گويد: »با طي شدن يك ماه از روزهاي گرم در خوزستان، 
اطلاعات و ارقام بيانگر آن اس��ت كه در تأمين منابع آب كش��اورزي، 
كيفيت آب، توليد انرژي برقابي و تأمين حقابه هاي زيست محيطي و 

تالاب ها، عملكرد مثبتي وجود داشته است.«
وي با اعلام اينكه اطلاعات ثبت ش��ده و رصد مداوم ش��رايط نش��ان 
مي دهد برنامه ريزي ها و فعاليت هاي انجام ش��ده براي كش��ت هاي 
تابس��تانه و س��اير محورهاي مختلف مرتبط با منابع آبي موفق بوده 
است، ادامه مي دهد: »در تأمين آب، رش��د 3/5 ميليارد مترمكعبي 
آب رهاشده نس��بت به سال گذشته، كيفيت بس��يار مناسب آب و با 
شرايط بهتر از اس��تانداردهاي موجود با ش��وري كمتر از يك هزار و 
800 ميكروموس در نقاط انتهايي حوضه ها و رودخانه ها، حفظ سطح 
مرطوب و ميزان حجم آب تالاب ها و نهايتاً رشد 1۴۴ درصدي مثبت 
توليد انرژي برقابي همگي بيانگر موفق ب��ودن اقدامات، تمهيدات و 
برنامه هاي تدوين شده براي استفاده حداكثري از شرايط ترسالي در 

تابستان سال آبي جاري است.«
بهارلويي معتقد است: »تاكنون و طي دو ماهي كه از شروع دوره گرم 
گذشته است، 5/5 ميليارد مترمكعب آب وارد مخازن سدهاي استان 
خوزستان شده كه به ازاي آن نيز 7/6 ميليارد مترمكعب آب خارج شده 
است. اين ارقام بيانگر اس��تفاده از حجم ذخيره و آب قابل برنامه ريزي 
سدهاست كه طي سيلاب هاي بهاره به نحو مطلوب آبگيري شده اند.«

مدير برنامه ريزي منابع آب معاونت مطالعات پايه س��ازمان آب و برق 
خوزس��تان مي گويد: »در همين حال بايد در نظر داش��ت كه س��طح 
كشت شده شلتوك در تابس��تان جاري در خوزستان بسيار نزديك به 

استان هاي شمالي است.«
وي ادامه مي دهد: »اگرچه افزايش سطح كشت گياه پرمصرفي مانند 
شلتوك موجب مصرف شديد آب در طول مسير رودخانه و شبكه هاي 
كشاورزي مي شود ولي ميزان آب رهاشده با در نظر گرفتن اين موضوع 
و تأمين حقابه هاي تالاب ها بوده است و به رغم فشاري كه بر منابع آب 
وارد مي شود سعي شده كه شرايط مطلوب آنها در سال جاري حفظ و 

فداي برداشت هاي كشاورزي نشود.«

فاسد شدن سيب هاي دماوند
 محصول فساد در بازار ميوه

شايد از همين الان بتوان حال و روز ميوه هاي شب عيد را متصور شد. 
وقتي مي شنويم ميوه هاي تابستاني چطور بر اثر مديريت ضعيف و 
بي توجهي مسئولان امر هدر مي روند، معلوم مي شود هيچ سازمان 
و نهاد و وزارتخانه اي برنامه اي ب�راي نگهداري و حفظ محصولات 
ندارد. در اين ميان اگر متضرر شدن كشاورزان و باغداران را ناديده 
بگيريم، از بين رفتن محصولات كش�اورزي آنقدر زياد اس�ت كه 
حتماً مي ت�وان گفت بزرگ ترين اس�راف و كف�ران نعمت صورت 
مي گيرد. از يك هزار و 200 تن سيب در دماوندكه فاسد شده گرفته 
تا هندوانه هاي خراسان ش�مالي و گوجه فرنگي هاي گلستان و... 

همين چند روز پيش بود كه صداي گوجه كاران گلس��تاني بلند شده 
و از بي توجهي و عمل نكردن مس��ئولان به وعده هايشان مي ناليدند. 
كشاورزاني كه بعد از يكس��ال كار و تلاش، و درست در زمان برداشت 
محصول خود، به ديوار سخت مس��ئولان بي كفايت و بي برنامه خورده 
بودند.  بعد از آن فيلم كشاورزان خراسان شمالي كه هندوانه هاي خود 
را به زمين مي كوبيدند و از آقاياني انتقاد مي كردند كه حتي نرفته بودند 

مشكلاتشان را ببينند و حرف هاي اين زحمتكشان را بشنوند. 
حالا چند روزي اس��ت كه موضوع فاسد شدن س��يب هاي دماوند كه 
بي ش��ك يكي از با كيفيت ترين س��يب هاي ايران است، نقل هر مكان 
ش��ده.  چند روز پيش، اول اعلام ش��د كه 2070 تن سيب درختي به 
روسيه و عراق صادر مي شود. سيب هايي كه سردخانه ها را اشغال كرده 
و به گفته آگاهان امر، سيب هاي دماوند به جاي اينكه در شب عيد به 
دست مردم برسند، به اميد صادر شدن در سردخانه جاي خوش كردند 

و امروز بوي فاسد شدن به خود گرفته اند. 
 پيگيري تا مشخص شدن خاطيان

به گفته مسئول بازرسي صنعت معدن و نظارت بر سردخانه هاي دماوند، 
»بعد از گذشت چندين ماه، ديگر نگهداري اين سيب ها در سردخانه 
صرفه اقتصادي ندارد و روزانه حدود 100 تن از آن از سردخانه ها خارج 
شده و براي توليد آبميوه و كنسانتره به كشورهاي عراق و استان هاي 
همجوار ارسال مي شود.«  هر چند همه از وضعيت به وجود آمده انتقاد 
مي كنند اما گويي كسي خود را مسئول اين امر نمي داند و افكار عمومي 

در حدي نيستند كه مسئولي بخواهد در مورد آن پاسخگو باشد. 
البته مدير جهاد كشاورزي دماوند خيلي سعي كرده اين سازمان را از 
اتفاق به وجود آمده دور و توپ را ب��ه زمين ديگري بيندازد و به همين 
خاطر گفته: »سيب هاي فاسد شده مربوط به تعاون روستايي كل كشور 

بوده و ربطي به دماوند و استان تهران ندارد.«
حس��ين اردلاني اضافه كرد: »ميوه هاي س��هميه دماوند در شب عيد 
به طور كامل بين مردم توزيع ش��د و هيچ س��هميه اي در سردخانه ها 
باقي نماند كه فاس��د ش��ود.« با توجه به اينكه تعاون روستايي كشور، 
از زير مجموعه هاي وزارت جهاد كش��اورزي است، و همين امر سبب 
موضع گيري نماينده مردم شهرستان هاي دماوند و فيروزكوه در مجلس 

شوراي اسلامي عليه وزير جهاد كشاورزي شده است. 
قاس��م ميرزايي نيكو گفته: »بنده دو ماه قبل با خبر شدم، كه مقداري 
سيب درجه يك در سردخانه هاي دماوند در حال فاسد شدن است، كه 
اين امر را شخصاً به بازرسي وزارت جهاد كشاورزي و مسئولان اجرايي 
مربوطه خبر دادم.« وي با بيان اينكه 25 تيرماه امس��ال نيز در صحن 
علني مجلس شوراي اسلامي تذكر شفاهي در اين خصوص دادم، ادامه 

داد: »بايد با خاطيان برخورد لازم صورت گيرد.«
اين نماينده مجلس سپس با انتقاد از وجود فساد قديمي در مقوله خريد، 
نگهداري و توزيع ميوه در دماوند گفت: »تا حص��ول نتيجه و برخورد با 
افرادي كه سبب وارد آمدن چنين ضرري به بيت المال شده اند، اين امر 
را رها نخواهم ك��رد.« دماوندي ها از به هدر رفتن حاصل دسترنج ش��ان 
مي گويند و وزير كشاورزي و رئيس سازمان تعاوني روستايي و مسئولان 
ديگر ترجيح داده اند آنقدر سكوت كنند تا اين موضوع هم مثل صدها اتفاق 
ديگر از آب و تاب بيفتند و به دست فراموشي س��پرده شود.  با اين حال 
حجت الاسلام كاظم فتاح دماوندي امام جمعه دماوند نيز در خطبه هاي 
نماز جمعه گذشته خواس��تار پاسخگويي وزير كش��اورزي و مسئولان 

كشوري در خصوص فاسد شدن سيب هاي درختي در دماوند شد. 

حوريه ملكي محمدرضا هاديلو

رئي�س س�ازمان مديري�ت و برنامه ري�زي 
گلستان گفت: تا سال ۹۹ چهار بيمارستان با 
۳20 ميليارد تومان اعتبار در استان گلستان 

احداث و تجهيز مي شود. 
محمدولي روزبه��ان رئيس س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي گلس��تان با اشاره به س��اخت چهار 

بيمارستان با 320 ميليارد تومان اعتبار در گلستان 
تا سال 99 گفت: در سفر دولت به استان 69 پروژه 
با اعتبار يك هزار و 682 ميلياردتومان به تصويب 
رس��يد كه س��ه برابر بودجه عمراني استان است.  
وي افزود: در س��فر دي ماه سال گذشته دولت به 
گلستان 320 ميليارد تومان اعتبار براي ساخت 

چهار بيمارس��تان در اس��تان مصوب شده است.  
رئيس س��ازمان مديريت و برنامه ريزي گلستان 
ادامه داد: همچنين قرار اس��ت وزارت بهداش��ت 
تجهيز اين بيمارس��تان ها را از مح��ل منابع يك 
درصدي كه در اختيار دارد، انجام دهد.  روزبهان 
گفت: بيمارستان هاي جديد در راميان، گاليكش، 

آزادش��هر و بيمارس��تان جايگزين 5 آذر گرگان 
تصويب شده و مقدمات اجرايي آن در حال آماده 
شدن است.  وي در ادامه به توسعه بخش كشاورزي 
و پرداخت تسهيلات نيز اشاره كرد و اظهار داشت: 
51/5 درصد از اعتبارات اس��تان ب��ه بخش هاي 

كشاورزي و آب اختصاص داده شد. 

ساخت 4 بيمارستان  تا سال 99 در گلستان 
  گلستان 


